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Skal punktlighet for togene være et realistisk mål, må pengene brukes slik at togene faktisk kommer og går som de skal, skriver 
Anne-Kari Bratten. Foto: Ketil Blom Haugstulen
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På Sørlandsbanen kunne punktligheten
økt ved å droppe noen stopp på enkelte
avganger, men det ville ikke politikerne.
Nå må 234 tonn tunge tog stanse av hen-
syn til to–tre passasjerer pr. avgang.

Målet om flere avganger. Etter jern-
banereformen gir samme skinnegang og
togsett mange flere avganger, men når
bygging og vedlikehold ikke holder følge
med veksten i trafikken, gir det køkjøring
og en enda mer slitt infrastruktur. Stortin-
get har ikke kjøpt nok nye tog til både å
dekke trafikkveksten og fornye togparken.
Da blir det ikke tid til optimalt vedlikehold
av gamle travere og ikke til å tine isen un-
der togene vinterstid.

Målet om mer dobbeltspor. Dobbelt-
spor er prioritert av Stortinget. På dob-
beltspor er punktligheten godt over 90
prosent. Å bygge det på hele jernbanenet-
tet vil koste 2000–3000 milliarder kroner
og ta 150 år med dagens takt. Togene må
i rute før det.

Målet som ikke er et mål: 90 prosent
punktlighet. Jernbanevirksomhetene job-
ber systematisk med punktlighet. Det er
fantastisk at Stortinget bevilger så mye
penger på jernbanen. Skal punktlighet
være et realistisk mål, må de samtidig bi-
dra til at pengene brukes slik at togene fak-
tisk kommer og går som de skal.

Aksepten er for stor. Det siste året har
samferdselsminister Jon-Ivar Nygård (Ap)
fått 79 skriftlige spørsmål fra Stortinget om
jernbane. Åtte av dem handlet om punkt-
lighet, men bare i tre ble statsråden spurt
om hvordan han kan redusere forsinkel-
sene. De andre handlet om hvordan stats-
råden kan stoppe tiltak Bane Nor eller tog-
selskapene gjennomfører for å øke punkt-
ligheten.

Det er viktig at Riksrevisjonen påpeker
manglende måloppnåelse på jernbanen.
De burde i tillegg sett på sammenhengen
mellom bevilgninger til vedlikehold, poli-
tisk detaljstyring og hva som er faktisk og
teknisk mulig.

Jeg er enig med riksrevisoren i at aksep-
ten for forsinkelser er for stor. Den aksep-
ten finner man i forslagsbunken i Stortin-
get og ikke i togselskapene.

R iksrevisjonen finner det kri-
tikkverdig at togene ikke kom-
mer og går når de skal. Hadde
riksrevisor Karl Eirik Schjøtt-

Pedersen hatt mandat til å granske Stortin-
get, hadde han sett at hovedtyngden av
ønsker og krav fra Stortinget selv leder til
dårligere punktlighet, ikke bedre.

Mange mål. Han ville også sett at jernba-
nen når de målene Stortinget faktisk prio-
riterer.

Målet om kortere reisetid. Under po-
litisk press om å få ned reisetiden har rute-
tabellen 70 sekunder mindre tid på en-
kelte stasjoner enn det faktisk tar å stoppe
der. Forslag om å øke reisetiden noen mi-
nutter til en rutetabell det er mer realistisk
å holde, møtes med protester på Stortin-
get.

Dermed har Stortinget nådd målet om
kortere reisetid, om ikke annet på dager
med flaks og fint vær.

Målet om at toget skal stoppe på
Steinberg. Steinberg stasjon betjener et
boligfelt mellom Mjøndalen og Hokksund.
Ruteplanleggerne sier det vil bli færre for-
sinkelser hvis toget ikke stopper akkurat
der. Om beboerne sykler, kjører eller tar
buss de 3 kilometerne til Mjøndalen i ste-
det, ville togene på hele Østlandet bli mer
presise. På Stortinget ble det protestert,
og togene stopper fortsatt på Steinberg.

❝Under politisk press 
om å få ned reisetiden 
har rutetabellen 70 
sekunder mindre tid 
på enkelte stasjoner 
enn det faktisk tar å 
stoppe der

Kort sagt

Elsparkesykler

Skremmende
å sneies av
ståmoped

Jeg er en 80 år gammel pen-
sjonert psykolog som elsker
spaserturer på Oslos fortau.
Dette har jeg i mange år ansett
som en rettighet. Dessverre er
denne rettigheten i lengre tid
blitt undergravet.

Det ser ut til at byrådet har
kommet med et utspill som vil
gjøre situasjonen enda verre:
økning av makstaket på utlei-
esykler i ytre by.

Å bli sneiet eller nesten kjørt
ned av ståmopeder, eller els-
parkesykler, er rett og slett
skremmende, spesielt for
eldre, blinde, svaksynte og
handikappede.

Store grupper av fotgjengere
tør ikke lenger å gå ut. Selv
foretrekker jeg, som bor i ytre
by, å gå på sideveiene der det
er mulig, og hvor det helst
ikke er fortau.

Bilene i Oslo har et forutsig-
bart kjøremønster som det er
relativt greit å forholde seg til,
i motsetning til sykler eller lig-
nende kjøretøyer. Siste kate-
gori kjøretøyer gjør mange av
oss utrygge. Norge og Sverige
tillater motorisert ferdsel på
fortauet. Andre land er i
denne henseende mer sivili-
serte.

Lovverket er uoversiktlig. De
fleste vet ikke at passering av
fotgjengere på fortauet er be-
grenset til 6 km/t, at syklingen
ikke må forulempe gående, at
det er 12-årsgrense, eller at det
ikke er tillatt med flere per-
soner på sykkelen.

Det meste synes ikke å være
nyttekjøring, derimot en lek
med kjøretøyet.

Når de er parkert, er kjøre-
tøyene farlige snublefeller.
Om man ikke akkurat blir
drept, så vet jeg om flere til-
feller der eldre og svaksynte
har fått resten av livet sitt
ødelagt.

Det er stor mangel på strin-
gent forskning på dette om-
rådet, men man må da i det
minste forvente at slik forsk-
ning settes i gang, og at man
utsetter videre utvidelser av
«mikromobilitet» inntil man
har et grundig nok datatil-
fang med tilhørende konklu-
sjoner.

Det som har vært gjort hittil
av holdningsskapende arbeid
med sykling på fortau, har
hatt null effekt, fordi oppga-
ven har vært for vanskelig.
Med en ytterst presset politi-
etat fremstår dette som full-
stendig urealistisk.

Odd Reiersøl

psykolog
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